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معصومــه معظمــی: بیانیه اخیــر ۲۲۷ نماینــده در محکومیت 
اعتراضات که به دلیل منتشرنکردن لیست امضاکنندگان حاشیه ساز 
شده است، از عمده دلایلی بود که با غلامرضا نوری قزلجه، نماینده 
بســتان آباد در مجلس یازدهم گفت وگویی داشــته باشیم. این 
نماینده دو دوره مجلس معتقد اســت که با منتشــرنکردن لیست 
واقعــی نماینــدگان امضاکننده این بیانیه حاشیه ســاز از ســوی 
هیئت رئیســه تخلفــی آیین نامه ای رخ داده اســت؛ چرا که طبق 
ماده ۱۱۴ آیین نامه داخلی مجلس، پس از قرائت بیانیه ها اســامی 
امضاکنندگان باید در مشــروح مذاکرات قید شود اما در این مورد 
این اتفاق نیفتاده است. رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس 
یازدهــم همچنیــن تأکید کرد کــه برخی افراد جامعــه معتقدند 
نماینــده ای در مجلس ندارند و مجلســی ها به جای امضای چنین 
بیانیه هایی باید صدای همه جامعه باشند.  گفت وگوی نوری قزلجه 

با «شرق» را در ادامه می خوانید.

 درخصــوص بیانیه ۲۲۷ امضــا درباره حــوادث اخیر که برخی   .
نمایندگان عهده دار امضای خود نمی شوند، توضیحی بدهید. اگر این 
افراد با اعتقاد قلبی چنین بیانیه ای را امضا کرده اند؛ چرا منکر امضای 

خود می شوند؟ اگر هم کار بدی بوده، چرا اصلا امضا کرده اند؟
ایــن بیانیه را امضا نکــرده ام و باید از امضاکنندگان این ســؤال 
پرســیده شــود. البته معتقدم این اقدام هیچ پشــتوانه حقوقی و 
اجتماعی نداشــت و نباید با موضوع این گونه برخورد می شد. طبق 
قانون، قوه قضائیه و قضات مســتقل هســتند و تحت هر شرایطی 
قاضــی بایــد بتواند طبق آن شــرایط افراد و متهمان را بســنجد و 
حکمــی منطبق بر قانون برای آنها صادر کنــد. ورود یک قوه دیگر 
و تعیین تکلیف در صدور احکام برای قوه قضائیه و قضات مستقل 
و بیــان اینکه چه حکمی برای بازداشت شــدگان صادر شــود، کار 
نادرستی اســت. صراحتا این کار دخالت در وظایف و امور یک قوه 
دیگر به حســاب می آید و کار نادرستی است. از نظر اجتماعی هم 
این کار پشــتوانه ندارد و مجلس باید برآیند صدای ملت باشد. باید 
بپذیریم که عــده ای از مردم صدای متفاوتــی دارند و معترض اند 
و باید این صدای انتقاد و اعتراض شــنیده شــود. بخشی از جامعه 
معتقدنــد در مجلس نماینده ندارند و درســت هــم می گویند. در 
انتخابات ۴۲ درصدی، ۵۸ درصد جامعه نماینده ندارند و دلیلشان 
هم این است که از میان هم فکرانشان نامزدی نبوده است که به او 

در انتخابات رأی بدهند.
برخی هم می گویند در دولت نماینده ندارند و آنها هم درســت 
می گویند؛ چرا که دوسوم مردم شکلی دیگر فکر می کنند و یک سوم 
هم به نحوی دیگر فکــر کرده و رأی داده اند. پس حرف این بخش 
جامعه درســت اســت و اعتراض و انتقادشــان نسبت به تبعیض 
و عــدم توزیع عادلانــه فرصت ها منطقی اســت و نمی توان منکر 
آن شــد. بنابراین مجلس به جای مداخلــه در امور قوای دیگر باید 
صداهای انتقاد و اعتراض جامعه را بشنود و کارهای امنیتی را هم 
به مســئولان مربوطه واگذار کند. به همین دلیل معتقدم کار ۲۲۷ 
نماینده امضاکننده این بیانیه پشتوانه اجتماعی ندارد و نمی توانیم 
مدعی شــویم به خاطر خواســت مردم این کار را انجــام داده ایم. 
بنابرایــن تأکید می کنم خودم این بیانیه را امضا نکرده ام و این کار را 

هم تأیید نمی کنم.
  لازمه شفاف سازی هیئت رئیسه درمورد اسامی امضاکنندگان این   .

بیانیه از نظر شما تا چه حد است؟
طبق مــاده ۱۱۴ آیین نامه داخلی بیانیه ها که خوانده می شــود، 
اســامی امضاکننده باید در مشروح مذاکرات قید شود و به نظر من 
منتشــرنکردن اســامی امضاکنندگان این بیانیه چالشی هم خلاف 
آیین نامه و هم اقدامی غیرحرفه ای بود. هرکســی بیانیه ای را امضا 
می کند، حتما خودش هم پای استدلال امضایش می ایستد و آن را 
قبول دارد که امضا کرده است. اما به دلیل نبود شفافیت در انتشار 
اســامی امضاکنندگان واقعی بیانیه، زمینه سوءاستفاده برای برخی 
ایجاد شــد تا دست به انتشار لیستی جعلی از امضاکنندگان بزنند و 
اســامی کسانی را که این بیانیه را امضا نکردند یا آن روز اصلا غایب 
بوده اند هم در کنار اسامی ســایر امضاکنندگان بیاورند؛ اقدامی که 
باعث اعتراض نمایندگانی شــد که آن بیانیــه را امضا نکرده اند. به 
همین دلیل اصرار دارند هیئت رئیســه لیست واقعی امضاکنندگان 
را منتشــرکند تا از آنها اعاده حیثیت شود. این اقدام خلاف آیین نامه 
هیئت رئیسه، مشکلاتی به وجود آورده است و اصل شفافیت ایجاب 
می کند که در این زمینه شفاف ســازی شــود. هرچنــد نیاز به اصل 
شفاف سازی هم نیست و آیین نامه داخلی مجلس در فراز پایانی اش 
تکلیف کرده اســت که در مشــروح مذاکرات اسامی امضاکنندگان 

بیانیه منتشر شود.
 با توجه به الزام آیین نامه چرا هیئت رئیسه این تکلیف قانونی را   .

اجرا نمی کند؟

شاید به این دلیل است که برخی می خواهند امضایشان را پس 
بگیرند.

 وقتی با ۲۲۷ امضا این بیانیه در صحن علنی قرائت شده است،   .
پس گرفتن امضا چه معنی و تأثیری دارد؟

اگــر تعداد امضاها از عــدد ۱۵۰ پایین تر بیاید، پس بیانیه منتفی 
می شود و نمایندگان امضاکننده ملزم به پس گرفتن درخواست خود 
هستند اما اگر تعداد امضاها همچنان بالای ۱۵۰ امضا باقی بماند، 
این بیانیه به قوت خود باقی اســت؛ بنابراین شنیده می شود برخی 

دنبال پس گرفتن امضای خود هستند.
 به نظر شــما دلیل پس گرفتن امضاها چیست؟ آیا امضاکنندگان   .

تصور نمی کردند این کار برایشان تبعات اجتماعی داشته باشد یا از 
سوی افکار عمومی تحت فشار قرار بگیرند؟

شاید برخی از نمایندگان این بیانیه را نخوانده اند و به همکارانی 
که امضا جمع می کرده اند، اعتماد داشته اند. گاهی پیش می آید که 
بیانیــه عنوانی دیگر دارد و اول بیانیــه را که می خوانید یک چیزی 
آمده است و در فرازهای پایانی چیز دیگری نوشته شده است. پیش 
از ایــن هم اتفاق افتاد که در ابتدا بیانیه حمایت و تشــکر از پلیس 
بود و در انتهای آن ســخنان یکی از سیاسیون تندرو نوشته شده بود 
که با چهره های هنری و ورزشــی باید برخورد شود و خانه هایشان 
مصادره و فروخته شــود و صحبت های تندی از این دست! بنابراین 
به نظر می رســد یا این نمایندگان در امضای این بیانیه به همکاران 
خود اعتماد کرده و این بیانیه را امضا کرده اند یا اول آن را خوانده و 
چون موافق بخش اولی بوده اند، به آخر بیانیه توجه نکرده اند. اما 
در بخش هــای پایانی مواردی آمده کــه از نظر نماینده دور مانده و 

شاید هم مورد تأیید او نیست.
 اینکه نمایندگان بیانیه ای را به طور کامل و با دقت نمی خوانند یا   .

رفاقتی و از سر اعتماد به دیگری آن را امضا می کنند، یک نقص جدی 
اســت که باید اصلاح شود و بارها در مجالس گذشته هم شاهد این 

رویه بوده ایم که در برخی مواقع حاشیه ساز شده است.
بله قبول دارم این کار یک نقص اســت و باید اصلاح شود. نباید 
به طور دستی برای بیانیه ای امضا جمع شود. همه کارهای مجلس 
الکترونیکی اســت و بیانیه ها هم آنجا بارگذاری می شوند. نماینده 
می تواند پشــت مانیتور خود بیانیه را کلمه به کلمه بخواند بعد در 

صورت تأیید امضا کند، بعد هم پای امضای خود بماند.
 این اتفاق بارها افتاده که نماینده ای بیانیه ای را امضا می کند اما   .

بعد یا منکر امضای خود می شود یا می گوید نخوانده آن را امضا کرده  
است. پیشنهادتان برای جلوگیری از ادامه این روند چیست؟

ایــن کار غیر حرفه ای اســت و از یک نماینده پذیر فتنی نیســت. 
جامعه حق دارد   این کار نماینده را نقد کند. این حداقل کار است که 
اگر نماینده ای  به موضوعی  رأی می دهد، باید اشراف داشته باشد و 
بیانیه ای را که امضا می کند، حداقل یک  بار بخواند و از روی اعتماد 
و رفاقتی چیزی را امضا نکند که بعدا مجبور شود منکر امضای خود 

شود. این از بدیهیات است و باید به آن عمل کنیم.
 ســؤال دیگر درباره عملکرد ضعیف برخــی وزرای دولت فعلی   .

اســت که گفته می شــود رئیس جمهور در محفلی این ضعف ها را 
پذیرفته است. آیا در صورت صحت این گفتار نباید رئیسی دست به 

اصلاح و ترمیم کابینه بزند تا جامعه نفس بکشد؟
اگر چنین ادعایی صحت داشــته باشــد که آقای رئیسی ضعف 
عملکرد وزرای خود را پذیرفته، بســیار امیدوارکننده اســت. در این 
صورت به جــای اینکه کار اســتیضاح وزرای ضعیــف به مجلس 
بکشد، خودش دست به اصلاح کابینه و تغییر و تحولات بر اساس 
شایسته ســالاری می زند و مســیرش هــم باز اســت و از این اقدام 

حمایت هم می کنیم.
 البته شــعار اولیه رئیســی دولت مردمی و فراجناحــی بود اما   .

تاکنون چنین چیزی را از دولت ســیزدهم ندیده ایم و او هم دست 
به انتصابات سیاسی زده اســت. البته انتظار می رود در این شرایط 
خاص کشور که از هر جنبه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
مردم تحت فشــارند، باید این تقســیم بندی ها کنار گذاشته شود و 
انتصابات و تعیین وزرا بر اســاس شایسته ســالاری صورت گیرد تا 

فشارها تا حدی از روی دوش مردم برداشته شود.

متأسفانه در جهان سوم هر شعاری داده شود بر خلاف آن عمل 
می شــود. انتخاب عنوان «دولت مردمــی» برای دولتی که کمترین 
میزان مشــارکت در انتخابات را داشته اســت جالب نیست. نیازی 
هم نیســت اصراری بر مردمی بودن دولت داشته باشند. اما جالب 
است دســت به هرکاری هم می زنند، عنوان «مردمی سازی» به آن 
می دهند، در حالی که این یک اصل اســت که هر چیزی که شعارش 

را می دهند، بیشتر مورد بی مهری قرار می گیرد.
 به نظر شــما چقدر ضرورت دارد که   شایسته سالاری را در کشور   .

نهادینه کنیم؟
کشــور از این ناحیه خودی و غیرخــودی کردن ها در مدیریت و 
منابع انسانی و ضعف مدیران به شدت رنج می برد و حتما باید برای 
آن چاره ای اندیشید. اگر آقای رئیسی چنین دیدگاهی پیدا کرده باشد، 

امیدوارکننده است و ما هم به عنوان مجلس به او کمک می کنیم.
 و در پایــان نظرتــان دربــاره حضــور نماینــده رهبــری در   .

سیستان و بلوچستان چیست؟
ســفر نماینده رهبری بــه سیستان و بلوچســتان اتفاق بســیار 
مبارکــی بود. البته منکر اصل قضیه نیســتیم و اتفاقات رخ داده در 
سیستان و بلوچســتان اصلا نباید رخ مــی داد. از ایــن رو برخورد با 
مســئولانی که قصور و تقصیری در این باره داشته اند، نباید مغفول 
بماند و باید مدنظر مســئولان مربوطه قرار گیرد. اقدامی که انجام 
گرفت و هیئتی از ســوی رهبری به این استان اعزام شد که پیام های 
زیادی داشت. آنها هم حرف هایی برای گفتن داشتند و این فرصت 
داده شــد تا سخنان طرفین و معترضان هم شــنیده شود؛ بنابراین 
معتقدم این اقدام در انســجام و وحدت ملی مؤثر بود و اشــکالات 

را نباید نادیده بگیریم.

پنجشنبه
۲۵  آبان  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۲۳

اینکه پایداری ها شمشیر را برای رئیس مجلس و حامیانش در مجلس از رو بسته اند، 
بر کسی پوشیده نیست و بارها شاهد وزن کشی سیاسی دو طیف قالیبافی ها و پایداری ها 
در صحن بهارســتان بوده ایم کــه در بزنگاه های خاصی مانند ماجرای سیســمونی نوه 
قالیباف یا معرفی وزرا و جابه جایی های اخیر در دولت به اوج خود رســیده است. دیروز 
هــم احمدی بیغش، نماینده نزدیک بــه پایداری، در انتقــاد از عملکرد رئیس مجلس 
شــورای اســلامی او را به تندی خطاب قرار داد و بابت عملکردش توضیح خواســت. 
او گفت: با گذشــت دو ســال و نیم از مجلس یازدهم فرصت فراهم شده تا برای ارزیابی 
عملکرد ریاســت مجلس اقدام شــود؛ چراکه عملکرد ایشــان مورد نقد جدی اســت. 
محمود احمدی بیغش گفــت: ملاک و معیار ارزیابی در کیفیت رفتار، عملکرد، شــیوه 
بیان مســائل کلیدی کشور و مهم  تر از همه ســطح درک آن نسبت به جایگاه مجلس و 
نمایندگان ملت از سوی رئیس مجلس چیست؟ اکنون با گذشت دو سال و نیم از مجلس 
یازدهم فرصت فراهم شــده تا برای ارزیابی عملکرد ریاست مجلس اقدام شود؛ چراکه 
مطابــق اصل ۸۴ قانون اساســی و ماده ۲۰ آیین نامه داخلی مجلــس مورد نقد جدی 
است. نماینده مردم شــازند عنوان کرد: جذب و به کارگیری بی ضابطه و گسترده نیرو در 
بخش های مختلف به ویژه ساختمان ریاست بسیار تعجب برانگیز است و مشخص نیست 
جذب این همه نیرو با چه هدف و توجیهی صورت گرفته اســت. این در حالی است که 

به دلیل برخوردهای غیرحرفه ای با نیروهای باسابقه، کاردان و باتجربه مجلس منجر به 
خروج درخور توجهی از آنها از مجلس و مأموریت اجباری آنها به دســتگاه های دولتی 
شده است. احمدی بیغش در ادامه خطاب به محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اســلامی، گفت: مصرانه می خواهم با صراحت اعلام کنید در دو سال و نیم چند نفر نیرو 
برای مجلس جذب کرده اید و ضرورت آن چه بوده اســت؟ بنــده و خیلی از همکاران 
نگران این هستیم که مبادا در مدت باقی مانده عمر مجلس خانه ملت هم به سرنوشت 

شهرداری تهران دچار شود و این ترافیک و تورم نیروها معضلی برای مجلس شود.
او ادامــه داد: مطابق مــاده ۲۰ بند ۶ آیین نامه داخلی مجلس شــورای اســلامی، 
رئیس مجلس موظف اســت هر سه ماه یک بار گزارش کاملی از تصمیمات و اقدامات 
هیئت رئیســه درباره مســائل مختلف به مجلس و واحدهای تابعــه آن از  جمله مرکز 
پژوهش ها در صحن علنی به نمایندگان ارائه دهد؛ بفرمایید در این حدود ۳۰ ماه چند بار 
از تریبــون مجلس به این قانون عمل کرده اید و نمایندگان و مردم را در جریان امور قرار 
داده اید؟ این موضوع مهم در مجلس یازدهم به شــدت مغفول مانده و ابهامات زیادی 
در ارائه نشــدن گزارش ها به وجود آورده اســت. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: ضعف مجلس درباره مسائل اخیر در این دو 
ماه و موضع گیری های مختلف نمایندگان و نبود یک نظر واحد که این هم به دلیل ضعف 

مدیریت ریاست مجلس است و همچنین گزارش های نگران کننده ای که درباره مداخلات 
در عــزل و نصب های مدیران و امور دیگر به گوش می رســد که یکــی از آنها مربوط به 
شایعات گسترده مداخله رئیس در برکناری دبیر مناطق آزاد کشور است؛ بنابراین انتظار 
می رود در این زمینه شفاف سازی شود. قطعا خوشحال می شویم که این مطالب صحت 

نداشته باشد.
احمدی بیغــش با بیان اینکه نحوه اداره امور مجلس و ریاســت جلســات علنی و 
غیرعلنی با ضعف ها و نواقص شــدیدی مواجه است، گفت: این مسئله در نوع نگارش 
متن و قرائت آنها از ســوی رئیس کاملا مشهود است و بارها دستاویز رسانه ها و فضای 
مجازی قرار گرفته است. آقای رئیس، همان گونه که قبلا هم تذکر داده بودیم، بهتر است 

در مشاوران خود تجدید نظر اساسی کنید.
او افزود: شــکایت جناب عالی از آقای نوبــاوه، نماینده تهــران، از عجایب این دوره 
اســت. مگر جرم این جانباز چه بوده جز یک اظهارنظر درباره موضوع سیســمونی؟ این 
شــکایت یعنی امنیتی شدن مجلس در دوره مدیریت شما. پیشــنهاد می دهم که برای 
حفظ شــأن مجلس و حرمت تریبون از رؤســای قبلی مجلس امثال آقایان لاریجانی و 
ناطق نوری درباره مدیریت مجلس مشورت بگیرید؛ چون آنها در چارچوب انقلاب و نظام 
هســتند و نباید ملاحظات سیاسی و ســلیقه ای خودمان را بر منافع ملت ترجیح دهیم. 
احمدی بیغش در عین حال گفت: البته حرکت شما در هفته گذشته نسبت به وزیر اقتصاد 
که در صحن حضور داشــت، بجا بود و ای کاش همیشــه و نسبت به آن دسته از وزرای 

ناکارآمد از  جمله وزیر اقتصاد این گونه موضع گیری می کردید.
بیژن نوباوه از دیگر نمایندگان جبهه پایداری است که درباره ماجرای سیسمونی نوه 
قالیباف توییت زده بود و با اعلام شــکایت قالیباف از خودش بابت نشــر اکاذیب، گفته 
است: «بعد از ماجرای رسوایی سیسمونی نوه آقای قالیباف که بازتاب بسیاری در جامعه 
داشــت، از طرف تعــدادی از نمایندگان مجلس بیانیه ای خطاب به رهبری تهیه شــده 

بود که در انتهای آن بدون آنکه با نمایندگان مطرح شــود، مطلبی در حمایت از رئیس 
مجلــس اضافه کرده بودنــد. او با تأکید بر اینکه آنچه ما امضــا کردیم، فقط مربوط به 
رهبری بــود، افزود: بعد از قرائت نامه در صحن مجلس، تعدادی از نمایندگان از جمله 
آقایان کوثری و نادری و خانم لاجوردی از تریبون مجلس نســبت به این اتفاق اعتراض 
کردند و بســیاری از نمایندگان امضای خود را پس گرفتند و این مسئله انعکاس فراوانی 
در رسانه ها داشت. این نماینده مجلس اظهار کرد: چند روز پس از این ماجرا، در حساب 
کاربری خودم در توییتر مطلبی منتشــر کردم؛ مبنی بر اینکه این کار فریبکاری است و در 
شأن نمایندگان مجلس شورای اســلامی نیست؛ در پی انتشار این مطلب شخص آقای 
قالیباف از من شکایت و اعلام کردند که اطلاعی از موضوع نداشتند که این خودش یک 
جرم است که بدون اطلاع ریاست مجلس بیانیه ای صادر شده است؛ این در حالی است 
که هم شواهد نشــان می دهد و هم من اطلاع دارم که آقای قالیباف در جریان موضوع 
قرار گرفته بودند. نوباوه ادامه داد: بر اســاس قانون، این شــکایت برای بررسی به هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان ارجاع داده شــد و تعــدادی از نمایندگان مجلس و همچنین 
برخــی از اعضای هیئت نظارت با من صحبت کردند و از من خواســتند که عذرخواهی 
کنــم تا ماجرا خاتمه یابد که من به هیچ وجه این پیشــنهاد را نپذیرفتــم. او گفت: امروز 
احضاریه ای به دادگاه با اتهام نشر اکاذیب به من ابلاغ شده که در آن قید شده که اگر تا 
پنج روز آتی به دادگاه مراجعه نکنم، حکم جلب من صادر می شود و بازداشت خواهم 
شــد. این نماینده مجلس با تأکیــد بر اینکه صددرصد قصد دارم که در جلســه دادگاه 
شرکت کنم، عنوان کرد: اقدامی را که آقای قالیباف نسبت به آن اعلام شکایت کرده اند، 
برای حفظ رعایت حقوق مردم و در راستای وظایف نمایندگی می دانم. در دادگاه اسناد 
و مدارک لازم را ارائه خواهم داد و در این قضیه شــاهد هم دارم. همچنین اگر ضرورت 
داشــته باشد، اطلاعات بیشتری درخصوص سفرهای خارجی خانواده قالیباف به همراه 

عکس و مدرک کافی ارائه خواهم داد.

میلاد علوی: فعالیت سیاســی در دانشگاه ها و اعتراض به روندهای 
موجود در کشــور همواره با مخاطراتی همراه بوده و هســت. از ۷۸ 
که کوی دانشــگاه خلق شــد تا امروز، بارها و بارها اخبار مختلفی از 
برخورد با دانشجویان و فعالیت های سیاسی آنان مخابره شده است؛ 
اما عمده این اخبار متوجه دانشــگاه های بزرگ ایران مانند شــریف و 
تهران و بهشــتی و علامه بوده، کمتر پیش آمده که همه توجهات به 
دانشگاهی در خارج از پایتخت و با تعداد دانشجویان کمتر معطوف 
شــود؛ اما در دو ماه گذشــته، این اتفاق افتاد. دانشگاه های شهرها و 
شهرســتان های مختلف ایران پــس از جان باختن مهســا امینی در 
بازداشت گشت ارشاد، بارها و بارها دست به اعتراض و تجمع زدند. 
دانشگاه نوشــیروانی بابل یکی از همین دانشگاه هاست. دانشگاهی 
کوچک در قیاس با شــریف و تهران اما بــا اوضاع و احوالی بحرانی. 
اخبار مختلفی از برخورد با دانشجویان این دانشگاه مخابره می شود؛ 
برخوردهایــی که حداقل تا امروز نتوانســته مانــع برپایی تجمعات 

دانشجویی شود.
آغاز    اعتراضات  با  ۳  بازداشت

«دانشگاه نوشیروانی مثل شهری است کوچک که در آن همه 
همدیگر را می شناســند. اگر دانشــجویی کم شود، فوری متوجه 
می شــویم، چه برســد به اینکه یک شــبه، تعدادی را بازداشت 
کنند»؛ این روایت یکی از دانشــجویان دانشگاه نوشیروانی است 
و شرحی مختصر از آنچه بر این دانشگاه و دانشجویانش گذشته 
است. اعتراضات در نوشیروانی نیز هم زمان با دیگر دانشگاه های 
ایران آغاز شد؛ برخوردهای امنیتی با دانشجویان هم همین طور. 

اعتراض دانشــجویان از ۳۱ شهریور، یکم و دوم مهر با بازداشت 
محمد عرب، مائده جمال و میلاد شمالی آغاز شد. مائده جمال 
یکی از دانشــجویانی اســت که مقابــل درِ خوابگاه بازداشــت 
شــد؛ ولی مسئولان دانشــگاه در ابتدای امر در پاسخ به پیگیری 
دانشجویان، همه چیز را منکر شدند. برخوردها با دانشجویان از 
ســوم آبان به بعد، تشدید شــد. به گفته دانشجویان، اگر تا پیش 
از این تاریخ مســئولان دانشــگاه تلاش می کردند تا مانع برخورد 
امنیتی با دانشــجویان شــوند، از آن زمان به بعد، موضع شان به 
کلی تغییر کــرد و خود به ابــزاری برای مقابله با دانشــجویان 
تبدیل شدند. یک دانشجوی دانشگاه نوشیروانی اتفاقات ۲۰ مهر 
دانشگاه نوشــیروانی را در یک خط برای «شبکه شرق» توصیف 
کرده اســت: «حضور نیروها در صحنه و در مقابل در دانشگاه». 
همه این اتفاقات در پی آن رخ داد که اعتراضات دانشــجویان در 
نوشــیروانی از ۳۱ شــهریور به بعد نه تنها آرام نگرفته بود؛ بلکه 
روز به روز بیشــتر هم می شــد. برخوردهای صورت گرفته با دیگر 
دانشــگاه ها در سراسر کشور، این اعتراضات را بیشتر هم می کرد. 
دو دانشــجوی نوشیروانی به «شبکه شــرق» گفتند که تمام این 
مدت، مســئولان دانشــگاه پاســخ گوی خانواده ها و دانشجویان 
نبودند و ایســتادگی ای در برابــر برخوردهــای نهادهای بیرون 

دانشگاه با دانشجویان نمی کردند.
سوم آبان؛ «جمعشان کنید»

ســوم آبان اعتراضات گسترده ای در درون دانشــگاه نوشیروانی 
صورت گرفت. نهادهای بیرون دانشــگاه هم به گفته دانشــجویان، 

تلاش هایی برای ورود به دانشگاه ترتیب دادند و به گفته دو دانشجو، 
مدام تکرار می کردند که «جمعشــان کنید»! تلاش ناموفق نهادهای 
بیرون دانشــگاه برای ورود به دانشــگاه از قرار معلوم عزم مسئولان 
دانشــگاه برای «جمع کردن» دانشــجویان را جزم کرد. همان شب، 
تماس هایی پرتعدادی با خانواده دانشــجویان گرفته شده و به آنان 
هشدار داده می شــود. آمار دقیقی از تعداد تماس ها نیست؛ اما اکثر 
دانشــجویانی که در تجمعات دانشــجویی حضور داشتند، با خود یا 
خانواده های شــان تماس گرفته شــد. مرجع تماس ها هم متفاوت 
بود. برخی از حراســت و معاونت دانشجویی دانشگاه و برخی دیگر 
نهادهای خارج از دانشــگاه! یکی از دانشــجویان به «شبکه شرق» 
گفت که در تماس یک نهاد بیرون دانشــگاه با او، تأکید شــده که «از 
فردا (چهارم آبان) در تجمعات حاضر نباشــد» و «این آخرین هشدار 

است».
چهارم  آبان؛ چندین  نفر  بازداشت شدند

برخوردها با دانشــجویان از صبح چهارم آبــان روند متفاوتی در 
پیش گرفت. ســه دانشجوی دانشگاه نوشــیروانی تأیید کردند که از 
صبح آن روز، حراست با فهرستی ۵۰ نفره، مقابل در ایستاد و از حضور 
افرادی که نامشان در لیست بود، به داخل دانشگاه جلوگیری کرد. به 
گفته دو دانشجوی دانشگاه «نوشیروانی»، غروب همان روز مأموران 
تعدادی دانشــجو را بازداشــت کرده و «با خــود می برند». برخی از 
این دانشــجویان مقابل خوابگاه «ریحانه» بازداشت شدند. مقامات 
دانشگاه در حالی تعداد بازداشتی ها را ۱۵ نفر اعلام کردند که فعالان 
دانشجویی نوشیروانی از بازداشــت دست کم ۲۸ نفر خبر می دادند. 

بازداشــت ها در روزهای بعد هم ادامه پیدا کرد؛ محمد عرب ۹ آبان 
برای دومین بار و محمد امین مرادقلی، ۷ آبان بازداشــت شدند. نام 
خوابگاه «ریحانه» ششــم مهر هم دوباره بر ســر زبان ها افتاد؛ جایی 
که پس از پایان نماز جمعه، گروهی مقابل در خوابگاه حاضر شدند و 

هرچه خواستند، به دانشجویان گفتند.
۳۰۰ تماس   در   یک   روز؛ «در تجمعات باشید،  اخراجید»

در روزهای بعد از بازداشــت دانشــجویان، در شرایطی که 
دانشــجویان نگران دوستان شــان بودند، دست کم ۷۰ دانشجو 
به حراســت دانشگاه نوشــیروانی احضار شــدند و کارت های 
دانشجویی شــان ضبط شد. لیست ممنوع الورودی ها هم به روز 
شد و تعداد دانشجویان ممنوع الورود به بیشتر از ۸۰ نفر رسید. 
هم زمان با خانواده دانشجویان هم تماس هایی گرفته شد. سه 
دانشــجوی دانشگاه نوشــیروانی در گفت وگو با «شبکه شرق» 
تأییــد کردند کــه «در یک روز» بیش از ۳۰۰ تمــاس با خانواده 
دانشــجویان گرفته شد. در تماس ها با دانشــجویان و خانواده 
آنها گفتند که در صورت مشــاهده دانشــجویان در تجمعات، 
از خوابگاه و دانشــگاه اخراج خواهند شد. مرجع این تماس ها 
اما فقط مســئولان درون دانشگاه نبود. تهدید دانشجویان فقط 
به تماس های تلفنی ختم نشــد. فردی از دانشــگاه نوشیروانی 
با انتقاد از همراهی نکردن مســئولان دانشــگاه با دانشجویان، 
به «شــبکه شــرق» گفت: «در یکی از اعتراضات، بچه ها منتظر 
رئیس دانشــگاه بودند. دانشجویان این پیشنهاد را دادند که اگر 
رئیس نمی تواند در جمع دانشــجویان معترض حاضر شــود، 
دانشــجویان در طبقه پنجــم در دفتر رئیس دانشــگاه، حاضر 
شوند تا درباره وضعیت خود و دوستان شان با او گفت وگو کنند. 
با این اظهارات دانشــجویان، معاون فرهنگی دانشگاه خطاب 
به دانشــجویان گفت: مشــکلی نداره، ما وســایلمون رو جمع 

می کنیم و می ریم و می گیم بیان جمعتون کنن!».

آزادی  با  وثیقه؛ «پرونده ها  باز  است»
پس از بازداشــت ها، احضارها، ضبط کارت های دانشــجویی و 
تماس با خانواده، اعتراض ها در دانشگاه نوشیروانی فروکش کرد. 
به گفته دانشــجویان به «شبکه شرق»، به همین علت هم رئیس 
دانشــگاه از طریق «دادســتانی، فرمانداری و نمایندگان مجلس» 
اقدام به «پیگیری وضعیت دانشــجویان بازداشتی کرد». در نتیجه 
پیگیری ها بود یا خیر، مشخص نیست؛ اما دانشجویان رفته رفته آزاد 
شدند؛ اما با قید وثیقه. دو دانشجوی دانشگاه نوشیروانی که نام شان 
در میان بازداشــتی های چهارم آبان بود، به «شــبکه شرق» گفتند 
که با توجه بــه باز بودن پرونده ها، نگران هســتند. بازبودن پرونده 
دانشجویان منوط به دانشگاه نوشــیروانی نیست. اخبار واصله از 
دانشــگاه های دیگر به ویژه تهران، شریف، علامه، مازندران و... هم 
حاکی از اتخاذ همین روند برای دانشجویان وجود دارد؛ موضوعی 
که از دید استادان دانشگاه ها و فعالان باسابقه دانشجویی می تواند 

اساس فعالیت دانشجویان را با مشکل مواجه کند.
تعهد   و   بررسی تلفن همراه!

یک دانشــجوی دانشگاه نوشیروانی به «شــبکه شرق» گفت که 
«اعتراض هــا تمام نشــده؛ ولی اوضــاع کمی آرام تر از قبل اســت». 
یک دانشــجوی دیگــر این دانشــگاه از برخوردها با دانشــجویان در 
«نوشــیروانی» برای «شبکه شــرق» روایت کرد: «معاون دانشجویی 
خود شخصا به بررسی گوشی های تلفن دانشجو یان و ضبط کارت های 
دانشــجو یی پرداخته اســت». یکی دیگر از دانشجویان هم گفت که 
تعداد دقیق دانشــجویانی که کارت های دانشجویی شــان ضبط شده 
هم مشخص نیست؛ اما یکی از دانشجویان نوشیروانی از ضبط بیش 
از صد کارت دانشــجویی به «شبکه شــرق» گفت: «یک بار حراست، 
یک بار امور دانشــجویی، یک بار انتظامات». اصــرار بر ارائه تعهد از 
ســوی دانشــجویان نیز همچنان ادامه دارد. ارائه تعهد تنها راه رفع 

ممنوع الورودی بیشتر از ۷۰ دانشجوی این دانشگاه اعلام شده است.

دانشجویان دانشگاه نوشیروانی بابل احضار، ممنوع الورودی و ضبط کارت دانشجویی خود را روایت می کنند
روزگار  برزخی «نوشیروانی»

خیز  پایداری ها علیه قالیباف
احمدی بیغش:  نگرانیم که مجلس به سرنوشت شهرداری دچار  شود

نوباوه : در دادگاه اسناد و مدارک و شاهد سیسمونی گیت قالیباف را  ارائه  خواهم  داد

نوری قزلجه، رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس، در گفت وگو با «شرق» مطرح کرد

از طبقه بندی کردن مدیریت کشور بپرهیزیم
منتشر نکردن لیست امضاکنندگان بیانیه ۲۲۷ نفر تخلف آیین نامه ای است
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